
 

 حقوق بازنشستگان منتظر تایید
 هیات دولت است

رئیس کانون عالی کارگران بازنشسته کشور گفت: افزایش 
حقوق بازنشستگان تقریبا تا حدودی جمع بندی شده، در 
مرحله نهایی قرار دارد و منتظر این هستیم در هیات دولت به 
تصویب برسد تا با حقوق اردیبهشت پرداخت شود.  نشست 
تعاملی تشکل های کارگری و کارفرمایی با نمایندگان فعلی و 
منتخب استان قزوین در مجلس شورای اسلامی و مسئولین به 
مناسبت هفته کار و کارگر در سالن اجتماعات تامین اجتماعی 
برگزار شد.  محمد اسدی در این نشست گفت: بزرگ ترین مشکل 
بازنشستگان استان درمان است، در این حوزه شاهد برخی 
مسائل هستیم که در سایر استان ها دیده نشده، به ویژه در 

تعامل بخش خصوصی این موضوعات مشهود است. 

 ممنوعیت قرارداد رهن و اجاره 
با اتباع خارجی در البرز 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری البرز از 
ممنوعیت هرنوع قرارداد رهن و اجاره با اتباع خارجی غیر مجاز 
، سیروس دهقان  در استان خبر داد. به گزارش ایلنا از البرز
شیری، اظهار کرد: هرنوع قرارداد رهن و اجاره ساختمان اعم از 
ک با اتباع  مسکونی، تجاری و صنعتی توسط افراد و مشاوران املا
خارجی غیر مجاز ممنوع است. او افزود: عقد قرارداد رهن و اجاره 
با اتباع خارجی مجاز نیز منوط به استعلام از اداره کل امور اتباع 
و مهاجرین خارجی استانداری البرز بوده و درصورت تاییدیه 
کید کرد: تمام مشاوران  دراین زمینه امکان پذیر است. او تا
ک به اتباع  ک موظف به کسب مجوز قانونی برای اجاره املا املا
خارجی غیر مجاز هستند و بر این اساس با اسکان دهندگان 

بدون مجوز برخورد قانونی به عمل می آید. 

جشن شکرگزاری لیمو در رودان 
جشن شکرگزاری محصول لیمو با شعار »رودان قطب 
لیموی ایران« با مشارکت کشاورزان رودانی در این شهرستان 
برگزار می شود.  مصیب داوری، دبیر جشن لیمو در رودان 
در جمع خبرنگاران شهرستان رودان گفت: هدف از برگزاری 
این گونه جشنواره ها، معرفی محصول لیموترش به  عنوان برند 
شهرستان رودان و جذب سرمایه گذار در جهت احداث صنایع 
لان و واسطه ها برای  بسته بندی، فراوری محصول و حذف دلا
این محصول مهم است. دبیر جشن شکر گزاری لیموترش رودان 
ادامه داد: جشن هایی که بر پایه کشاورزی به مدت سه روز برپا 
می شود، دارای پیام نشاط و پویایی در بین تولیدکنندگان لیمو 
و دیگر محصولات است. داوری در این جلسه نیز عنوان کرد: 
۴۷ درصد لیموترش کشور و ۲درصد لیموترش جهان محصول 
رودان است. او گفت: خیلی خرسندیم که اولین جلسه برگزاری 
این جشنواره را با خبرنگاران برگزار می کنیم و سطح زیر کشت 
این محصول بیش از ۹ هزار و ۳۰۰ هکتار است و مکزیکین لایم، 
لیسبون، خارکل و پرشین لایم از انواع لیموترش های زیر کشت 

در شهرستان رودان است. 

کستان تفاوت زیاد تعرفه بیمارستان ها در تا
کستان در مجلس گفت: تعرفه بیمارستان  نماینده مردم تا
خصوصی و دولتی نباید تا این حد تفاوت داشته باشد؛ 
درحال حاضر به خاطر این تفاوت ها شاهد هدایت بیماران 
گر  به بیمارستان خصوصی هستیم و اینطور القا می شود که ا
بیمار به بیمارستان خصوصی هدایت نشود سلامتش به خطر 
می افتد.  نشست تعاملی تشکل های کارگری و کارفرمایی با 
نمایندگان فعلی و منتخب استان در مجلس شورای اسلامی 
و مسئولین به مناسبت هفته کار و کارگر در سالن اجتماعات 
تامین اجتماعی برگزار شد.  رجب رحمانی در این نشست 
با انتقاد از شغل های کاذب گفت: شغل های کاذب مانند 
فروش سکه و ارز و پیش فروش خودرو از مواردی است که 
شاهد آن هستیم و چهل تا پنجاه هزار نفر پول خود را به یکی از 
این شرکت ها سپردند تا سود بگیرند؛ باید در این حوزه کنترل 
کستان در مجلس عنوان کرد:  اساسی شود.  نماینده مردم تا
کسیون کارگری برای مسائل کارگری کم نگذاشته،  مجلس و فرا
استقلال قوا موضوع خوبی است، هیچ مجلسی به انداره این 
مجلس دولت را کمک نکرده و هیچ مجلسی هم به اندازه این 

دوره توسط بخشی از دولت تخریب نشد. 

مشاغل مزاحم
مشاغل مزاحم در سطح شهر کرج به راحتی مشغول فعالیت 
کنین محلات مختلف کرج  هستند و موجب سلب آسایش سا
شده اند. به طور مثال صافکاری ها و مکانیکی ها بدون هیچ 
گونه نظارتی از سوی شهرداری ها به ایجاد سر و صدا ادامه 

می دهند، لطفا رسیدگی شود. 
ج یك شهروند از كر

دادگاه های خانواده
 مسئولان چنانچه سری به دادگاه های خانواده بزنند، 
پی خواهند برد که ازدحام مراجعین برای دادخواست برای 
دریافت نفقه، حضانت از فرزند و طلاق باعث شده ساعت ها 
وقت آنها هدر رود. پیشنهاد می شود برای رسیدگی وسهولت 

در کار مردم، شعبه های بیشتری دایر شود. 
صابری از تهران

گرانی
گرانی میوه سر به فلک کشیده است. چرا مسئولان فکری به 
حال این قضایا نمی کنند. بسیاری از کارگران و اقشار کم درآمد 
جامعه هستند که ماهی یک دفعه هم نه از گوشت و نه از میوه 
در زندگی روزمره خود استفاده نمی کنند پس کی قرار است 

جلوی این گرانی ها گرفته شود. 
یک شهروند از اصفهان

آرمان ملی: سیستان و بلوچستان از آن استان های ایران 
زمین است که هر گوشه اش با یک نوع از محرومیت و کاستی ها 
درگیرشده؛ از فقر و بیکاری تا نداشتن امکانات تحصیل و شاید 
مهم ترین شان بی آبی و خشکسالی و از بین رفتن زمین های زراعی 
کنان را نداده و آن ها  و نداشتن دام - همان فقر-  که اجازه کوچ سا
را مجبور کرده در سرزمین آبا و اجدای شان بمانند، منتظر آبی 
باشند که هرچندوقت یکبار با تانکر برایشان  فرستاده می شود و 
البته این آب فروشی است و قیمت حفظ آنجا را روزانه با حسرتی 
از یک سیستان و بلوچستان آباد و سرسبز که روزگاری زبانزد خاص 
و عام بود، پرداخت کنند.  از مشکلات مردمان این منطقه؛ زنان 
و مردان و کودکان و جوانان بارها سخن رفته و در این جریده به 
آن پرداخته شده است. در این گزارش به بهانه سیلی که اخیرا 
مناطقی از استان را درگیر کرده، نگاهی می اندازیم به آثار مخرب 
سیل؛ سیلی که به جای آبادانی و سیرابی، برای مردم منطقه 
خرابی و ویرانی به بار می آورد و مشکلی به مشکلاتشان اضافه کرده 
و حتی بیماری های جدید و نوظهوری را هم به سایر بیماری های 
موروثی مردم این منطقه مثل تالاسمی افزوده است. همچنین 
عدم مدیریت این رواناب ها و سیلاب های ناشی از بارندگی ها 
شدید و نیز عدم توانایی در ذخیره سازی آن را از نظر می گذرانیم. 

   سیل كشته هم داد 
یکم اردیبهشت و زمانی که سیستان و بلوچستان درگیر سیل 
بود و اخبارش لابه لای سایر امورات مهم دیگر کشوری، گم شد، 
معین الدین سعیدی، نماینده مجلس از این استان، با لحنی 
نگران کننده، گفت که آنها در جنوب استان سیستان و بلوجستان 
۱۰ نفر تلفات جانی بابت سیل داشته اند. همچنین توضیح داد که 
سیل چطور راه های ترانزیتی و روستایی در برخی از شهرستان ها 
تا حدود ۷۰ درصد تخریب کرده و آب وارد منازل شده، بسیاری از 
پل ها تخریب شدند و باغ های کشاورزی در زرآباد از بین رفته اند!

 اما از اسفند تا اردیبهشت، این دومین سیلی بود که مردم 
منطقه را به ستوه آورد؛ سعیدی گفت انتظار مردم این است 
که راه ها برقرار شوند. همزمان، ۴۰۰ روستا درگیر جاده شدند و 
بسیاری از روستا ها برق نداشتند و مشخص نیست حالا داشته 

باشند یا نه!
روزهای آخر فروردین و اوایل اردیبهشت، سیل کنارک و زرآباد 
را درنوردیده بود و با توجه به تجربه سیل اسفند ماه در آن منطقه، 
هنوز ضعف های زیرساختی و مدیریت مشهود بود. شرایط مردم 
آن مناطق هم از نظر عدم دسترسی به جاده، مخابرات و برق روز 
به روز سخت تر می شد.  آقای سعیدی درباره حضور مسئولین در 
مناطق سیل زده هم گفت که وزیر کشور و رئیس ستاد بحران به 
منطقه آمدند و البته از استاندار تشکر کرد که از لحظات اول آمدند 

اما توضیح داد که صرفاً آمدن به منطقه تأثیر چندانی ندارد!
به گفته او »تمام انتظار مردم این است که تجهیزات راه سازی 

بسیج شوند تا زیرساخت ها را ترمیم کنند.«
   هنوز زیرساخت ها آماده نشده اند؟

اما چرا در سیستان و بلوچستان با وجود درگیرشدن سالیان 
آن با بحران بی آبی، مسئولان همچنان نمی توانند از سیلاب ها 
استفاده کنند، مانع وارد شدن آن ها به خانه های مردم و تخریب 
بیشتر زندگی آن ها شده تا بتوانند ذخایر آب منطقه را افزایش 

داده و از این طریق تا حدی مشکل آب منطقه را رفع کنند؟

پاسخ ساده است و تنها مربوط به سیستان و بلوچستان 
نمی شود؛ در سرتاسر ایران و با وجود پیشرفت هایی در این زمینه 
در تمام دنیا، هنوز زیرساخت های لازم برای هدایت آب های 

ناشی از سیلاب و بهره گیری از آن راه نیفتاده اند!
همان طور که آب در جاهای دیگر هدر می رود و مهم ترینشان 
بخش کشاورزی که به دلیل کهنه و قدیمی بودن سیستم های 
آبرسانی قریب به ۹۰ درصد هدررفت آب در این بخش اتفاق 
می افتد. و نیز حفر چاه های غیر قانونی و در مواردی حتی با مجوز 
مسئولان همه و همه باعث کشیده شدن آب های زیرزمینی 
و خشکسالی، ایجاد ریزگردها و طوفان های شن و ماسه، گرد و 
غبار و فرونشست زمین و از این سو، منجر به ویرانی و خرابی ها و 
بیماری های ناشی از سیلاب گرفتگی می شود! بیماری هایی که 
گهانی شن، می توانند شکل دیگری  با ریزگردها و طوفان های نا
به خود بگیرند.  خبرگزاری ایسنا، در گذشته و مصادف با یکی از 
سیل های همیشگی استان سیستان و بلوچستان نوشته بود که 
هدر رفت میلیون ها متر مکعب آب باران به دریای عمان نعمتی 

که در سوء مدیریت به راحتی از دست می رود. 
این خبرگزاری با استفاده از نظر کارشناسان توضیح داده بود 
که با ایجاد چند بند بتونی در بستر رودخانه می توان بخشی از 
این آب را مهار و در بخش های شرب و کشاورزی استفاده کرد. 
همچنین از قول مسئولان گفته بود: با توجه به بحران خشکسالی 
که در استان وجود دارد از این ظرفیت و آب خدادادی باید 
استفاده کنیم و در همین راستا برنامه ریزی شده اما ساختار در 
چابهار و کنارک به شکلی نیست که بتوانیم این آبگرفتگی را مهار 

کنیم آبی که در سطح شهر هست به سمت دریا می رود. 
   طالبان هم دامن می زند

در این میان و با وجود بحران خشکسالی در سیستان و 
بلوچستان، مشکل دیگری هم برای این استان به وجود آمده و 
آن مسدودشدن رودخانه هایش در مسیر اختلاف با کشورهای 

همسایه است!

روز گذشته، محمد سرگزی نماینده مجلس به ایلنا گفت 
، بخشی از آب رودخانه هیرمند منحرف  که در حال حاضر
می شود و در مسیر طبیعی رود ادامه مسیر نمی دهد بنابراین 
می طلبد دستگاه های متولی به این موضوع ورود و مسیرهای 
طبیعی انتقال آب هیرمند را تقویت کنند تا آب بیشتری به 
حوضه سیستان منتقل شود.  عضو هیات نمایندگان استان 
سیستان و بلوچستان در ادامه درباره حقابه هیرمند تصریح 
کرد که به موجب معاهده ۱۳۵۲؛ افغانستان مکلف است در 
سال هایی که بارندگی نرمال است ۸۳۰ میلیون متر مکعب آب 
را به ایران تحویل دهد، در ۲ هفته اخیر بارندگی های خوبی 
کنون آب خیلی  در حوضه آبریز هیرمند به وقوع پیوست و ا
خوبی وجود دارد اما متاسفانه با انفعال دستگاه های متولی 
از جمله کمیساریای آب هیرمند و وزارت امور خارجه حقابه را 

دریافت نکردیم. 
   باید  این خطه را نجات داد

در پایان گزارش دوباره به صحبت های نماینده این استان در 
مجلس برمی گردیم که درباره خطرات پیش رو مردم در مناطق 
سیل زده، شرایط فاجعه باری را ترسیم کرده و در بحبوحه سیل، 
گفته بود دسترسی های مخابراتی هم در خیلی از روستا ها وجود 
ندارد و نمی دانیم چه به سر مردم آمده است! او همچنین به 
تخریب راه های ارتباطی اشاره و اظهار تاسف کرده بود که در حوزه 
دشتیاری با توجه به اینکه تکمیل پروژه مهار فرسایش خندقی و 
سیل بند ها کامل نشده بود، تقریباً به رودخانه اصلی آنجا رسیده 

گر جلو آن گرفته نشود تمام زندگی مردم را از بین می رود.  و ا
کید کنیم که در حوادث این چنینی که دیگر  جا دارد باز هم تا
برای مردمی مثل استان و سیستان و بلوچستان به مشکلات 
دائمی زندگی روزمره شان بدل شده، مسئولان تنها به حضور 
در محل و گرفتن چند عکس بسنده نکنند؛ باید این خطه و 
تمام مناطق دیگری از ایران را که درگیر خشکسالی شده اند را 

نجات داد. 
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استان ها

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

در این گزارش نگاهی می اندازیم به سیلی كه به جای آبادانی ، برای مردم منطقه خرابی به بار می آورد 

کتشنهسیستانوسیلابیکهبهدریامیرود خا

مردان بیشتر از زنان فوت کردند
طبق آمار ثبت احوال کشور از تعداد فوتی های 
ثبت شده در سال ۱۴۰۲، مردان بیشتر از زنان 
فوت کرده اند. به گزارش ایسنا، در سال ۱۴۰۲ 
مردان ۵۵.۶ درصد و زنان ۴۴.۴ درصد از ثبت 
فوت ها را به خود اختصاص داده اند که این 
میزان در مدت مشابه سال قبل )۱۴۰۱( برابر ۵۶.۶ 
درصد برای مردان و ۴۳.۴ درصد برای زنان بوده 
است. همچنین آمار های ثبت شده در سازمان 
ثبت احوال کشور نشان می دهد در مقابل هر ۱۳۰ 

مرد فوت شده، ۱۰۰ زن فوت شده اند. 

بارش ها در تهران ۳8 درصد 
کاهش یافت

بررسی داده ها و اطلاعات بارش های سازمان 
هواشناسی نشان می دهد بارش ها در کشور 
از ابتدای سال آبی جاری ۷ اردیبهشت ۱۲.۷ 
درصد کاهش یافته است.  به گزارش تسنیم، بر 
اساس داده ها و اطلاعات بارش های سازمان 
هواشناسی کشور از ابتدای سال جاری آبی تا ۷ 
اردیبهشت ماه امسال بیش ترین کاهش بارش 
با منفی ۴۰.۸ درصد مربوط به استان قزوین 
است.  بارش ها در استان سمنان ۴۰.۵ درصد 
و در تهران ۳۸ درصد کاهش یافته است؛ در 
۲۵ استان کشور بارش ها کاهش یافته است که 
می توان به هرمزگان با کاهش ۲۵.۵ درصدی، 
کاهش ۱۷۵.۷  گیلان با رشد منفی ۲۶.۳ درصد )
 ۲۸.۳ کاهش  فارس  بارش ها(،  میلیمتری 
درصد، بوشهر با ۲۷.۲ درصد و البرز با کاهش 
۲۵.۲ درصد اشاره کرد.  در ۶ استان خراسان 
کرمانشاه،  جنوبی، سیستان و بلوچستان، 
گلستان، همدان و یزد بارش ها مثبت شده 
است. میزان کاهش بارندگی ها در استان تهران 
۸۶.۴ میلیمتر در مقایسه با دوره بلندمدت 
است. در استان قزوین کاهش بارش ها ۱۰۲.۵ 
میلیمتر بوده است.  در مجموع از ابتدای سال 
آبی جاری تا ۷ اردیبهشت ماه ۱۲.۷ درصد بوده 
است. به عبارت دیگر بارندگی ها در پایتخت 
در بازه اشاره شده ۲۵.۹ میلیمتر کاهش یافته 

است. 

 تعطیلی یک ماهه مدارس 
در زمستان

گر با  عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: ا
یک برنامه ریزی از پیش اعلام شده یک ماه از 
تعطیلات مدارس و فضای آموزشی در زمستان 
باشد و در مقابل آموزش را زودتر و در تابستان 
آغاز کنند، هم در بحث مصرف انرژی می تواند 
مفید واقع شود هم معضل آلودگی هوا و اینکه 
فرصت گردشگری زمستانه برای نیمه جنوبی 
کشور فراهم می شود.  به گزارش ایلنا، مالک 
شریعتی نیاسر عضو کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی درباره تغییر ساعت کاری در 
فصل تابستان و همچنین درخواست دولتی ها 
برای مجوز تغییر ساعات آموزشی گفت: من که 
البته موافق بودم ساعت تابستانه حفظ شود 
که در ابتدای سال و در ابتدای پاییز هر شش 
ماه یک بار ساعت به جلو و بعد به عقب کشیده 
می شد، این موضوع در زمان اوج مصرف نزدیک 

به ۳ هزار مگاوات به شبکه برق کمک می کرد. 

کسن روتاویروس ورود وا
کی روتاویروس جهت پیشگیری  کسن خورا وا
برای  روتاویروس  از  ناشی  اسهال های  از 
شیرخواران تجویز می شود.  بنابر اعلام وزارت 
بهداشت شروع این برنامه از دانشگاه های علوم 
پزشکی هرمزگان و بوشهر و در شیرخواران ٢ ماهه 
است.  عرشی - رئیس مرکز مدیریت بیماری های 
گیر وزارت بهداشت پیش از این اعلام کرده بود  وا
کسن روتاویروس در سنین ۲ و ۴ و ۶ ماهگی  که وا
کسیناسیون روتاویروس  تزریق می شود و وا
حداقل از سالانه ۱۰ هزار بیماری اسهال شدید و 
نیاز به بستری جلوگیری خواهد کرد.  همچنین 
کسن پنوموکوک به برنامه  اواخر سال گذشته وا
کسیناسیون کشوری وارد شد و اجرای آن از  وا

بندر خمیر هرمزگان شروع شد.  

 بزرگراه های پایتخت
 ایمن سازی می شوند

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر 
تهران از ایمن سازی بزرگراه های پایتخت با هدف 
کاهش تصادفات احتمالی و نقاط حادثه خیز 
خبر داد. به گزارش روابط عمومی سازمان حمل 
و نقل و ترافیک شهر تهران، شهریار افندی زاده 
گفت: این طرح از بزرگراه آزادگان در مناطق ۱۸ 
و ۱۹ به عنوان معابر پرترددی که نیاز بیشتری 
به ایمن سازی و رسیدگی داشتند، آغاز شده 
است. مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک 
کید بر ضرورت ارتقای سطح  شهر تهران با تأ
ایمنی بزرگراه ها و پیش بینی تدابیر و تمهیدات 
کاهش تصادفات افزود: از طریق  لازم برای 
مناطق ۱۸ و ۱۹ نسبت به احصای کاستی ها و 
کمبودهای بزرگراه آزادگان اقدام کرده و پس از 
بررسی دقیق آنها، تجهیزات موردنیاز را مشخص 
و نسبت به رفع آنها اقدامات لازم انجام شد.  
محوری،  خط کشی  کرد:  اظهار  افندی زاده 
و  مرمت  جناغی ها،  بستر  و  منقطع  ممتد، 
نوسازی گاردریل ها، نصب تابلوهای خطرنما 
برای آشکارسازی و نصب انواع تجهیزات ایمنی 
همچون کاشن تانک و استوانه، از اقدام هایی 
است که در محدوده مناطق ۱۸ و ۱۹ شهرداری 

تهران انجام شده است. 

این  بحث  موضوع  پزشکان  خودکشی 
روزهاست و خودکشی خانم دکتر آل سعیدی، 
نمونه دیگری است که پس از مورد خانم دکتر 
بخشی، شرایط پزشکان را به نمایش می گذارد. 
تداوم این روند نه تنها موجب دلسردی دیگر 
پزشکان خواهد شد بلکه از دست رفتن هر 
پزشک، بارعلمی پزشکی کشور را نیز کاهش 
می دهد. جهت بررسی بیشتر این موضوع، 
انتخاب، گفت وگویی با هادی یزدانی، پزشک 
و فعال صنفی انجام داده؛ او گفته اطلاعات 
من از این پرونده مبتنی بر اطلاعاتی است که 
در دو روز اخیر در شبکه های اجتماعی منتشر 
کنده از  شده است. این اطلاعات به صورت پرا

سوی بیماران، دانشجویان و همکاران خانم 
دکتر منتشر شده است.  به گفته یزدانی: دکتر 
آل سعید در بالاترین درجه  تحصیلات علمی و 
فوق تخصص، بوده و سمتی در معاونت امور 
بین الملل بیمارستان امیراعلم داشته است 
گر این فرد را از بیرون نگاه کنیم، نماد یک  و ا
فرد کامل و موفق است. ایشان متاهل بوده و 
دارای یک فرزند هشت ساله است. به واقع چه 
اتفاقی می افتد که ایشان خودکشی منجر به 

مرگ انجام می دهد؟ دکتر تیمورزاده از فعالین 
صنفی که آشنایی با خانم دکتر داشته و در این 
گرامشان هم نوشته اند دیروز  باره در اینستا
به من گفت ایشان بسیار فرد فعالی بودند 
اما طی چند مرحله در پیام هایی که با دکتر 
تیمورزاده رد و بدل می کرده به ایشان می گوید 
آیا راهی برای مهاجرت هست که دیگر نیازی به 
تحصیل مجدد نداشته باشم؟ دکتر تیمورزاده 
می گفت ایشان به ظاهر شرایطی عادی داشت 

و کسی باور نمی کرد به خودکشی فکر کند. من 
تمام این مسائل را گفتم تا به این نکته برسم 
که خودکشی هیچ قانون و صورت و ظاهری 
ندارد. اصلاً اینطور نیست که بگویید به چهره 
و رفتار یک فرد می آید که خودکشی کند. مورد 
خانم دکتر آل سعیدی نشانگر این است یک 
فرد که از منظر بیرونی در اوج موفقیت است و 
زندگی شخصی خوبی هم دارد، اما خودکشی 
می کند. خیلی از دانشجویان هم از ایشان 
تعریف می کنند که شخصیت فروتن و علمی 
داشت. در نتیجه حتی چنین فردی هم در 
موقعیت ناامیدی، دست به خودکشی می زند.

در دوره کنونی مدیریت شهری تهران، هر از چند گاهی 
شاهد انتشار خبرهایی درباره قطع، جابه جایی یا خشک 
شدن درختان در نقاط مختلف پایتخت هستیم که بررسی ها 
که  نشان می دهد در برخی موارد، خود مدیریت شهری 
متولی اصلی حفظ درختان است، زمینه ساز بروز آسیب به 
ریه های شهر تهران شده است؛ به نحوی که در ماجرای قطع 
درختان بوستان های جوانمردان، پای یکی از پیمانکاران زیر 
نظر شهرداری در میان بود. همچنین در موارد دیگری نظیر 
خشک شدن درختان در پارک های جنگلی اطراف تهران نیز 
ضعف مدیریت شهری در نگهداشت درختان و عدم تامین 
به موقع آب مورد نیاز آن ها به همراه نظارت ضعیف شهرداری 
بر عملکرد پیمانکاران بوستان ها، باعث خشک شدن تعداد 
زیادی از درختان شده است. براساس گزارش های منتشرشده 
در صحن شورای شهر تهران، در مجموع بیش از ۱۲ هزار 
درخت در سه بوستان جنگلی سرخه حصار، چیتگر و لویزان 
خشک شده اند که به گفته مسئولان اداره کل منابع طبیعی 
استان تهران، قصور مدیریت شهری در نگهداشت و آبیاری 
این درختان باعث خشک شدن تعداد زیادی از آن ها، بر اثر 
ابتلا به انواع آفات و بیماری ها شده است. ضمن اینکه در دو 
سال و نیم سپری شده از دوره فعلی شهرداری تهران، در موارد 
مختلفی شاهد قطع شدن یا آسیب دیدن درختان موجود در 
سطح شهر در حین انجام عملیات ساختمان سازی بوده ایم 
)عج( و  و در مواردی مثل قطع درختان در خیابان ولیعصر
سایر معابر تهران نیز مشاهده کرده ایم که شهرداری نتوانسته 
است نظارت لازم را برای پیشگیری از بروز این اتفاقات داشته 
باشد. در این میان در برخی از پروژه های عمرانی انجام شده 
توسط خود مدیریت شهری به خصوص در پروژه هایی نظیر 
احداث بزرگراه یا تقاطع غیرهمسطح نیز شاهد جابه جایی 

تعداد انبوهی از درختان بوده ایم؛ علاوه بر این، در دوره 
فعلی شهرداری تهران، تعداد زیادی درخت توسط نهادهای 
دولتی و عمومی مستقر در پایتخت قطع یا جابه جا شده اند 
که شهرداری نتوانسته است اقدام خاصی برای جلوگیری از 
وقوع این تخلفات انجام دهد؛ از جمله این موارد می توان به 
تخلف دانشگاه الزهرا)س( و دانشگاه تهران در قطع درختان 
و همچنین تخلفاتی مانند قطع درختان در مجموعه ورزشی 
انقلاب یا کاخ سعدآباد اشاره کرد که همگی با انفعال مدیریت 

شهری روبه رو بوده اند. 
»ناصر امانی« عضو شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه 
حجم جابه جایی درختان در سطح شهر در دوره کنونی 
مدیریت شهری در مقایسه با دوره های قبلی بیشتر شده 
است، به ایلنا، گفت: در دوره فعلی مدیریت شهری در موارد 
بسیاری شاهد آن بوده ایم که شهرداری تهران برای ایجاد 
تقاطع های غیرهمسطح یا دوربرگردان ها اقدام به جابه جایی 
تعداد زیادی از درختان بوستان ها یا درختان حاشیه بزرگراه ها 
کرده است. البته در پرونده هایی که خود شهرداری برای اجرای 
یک پروژه عمرانی درختان را جابه جا می کند، حتما موافقت 
کمیسیون ماده ۷ نیز اخذ می شود، اما بالاخره این موضوع 
برای مردم حساسیت برانگیز است، به خصوص که در برخی 
موارد می توان با جابه جایی تعداد کمتری از درختان، پروژه 

عمرانی مد نظر شهرداری را انجام داد. 
عضو شورای اسلامی شهر تهران ادامه داد: جابه جایی 
درختان در پروژه های عمرانی توسط خود شهرداری و 
همچنین قطع درختان توسط بعضی نهادهای دولتی باعث 
شده است که حساسیت های شهروندان نسبت به موضوع 
قطع یا جابه جایی درختان در سطح شهر تهران بیشتر شود که 
البته این حساسیت ها به حفظ محیط  زیست پایتخت کمک 

می کند. این در حالی است که متاسفانه تا کنون پیگیری های 
شورای شهر برای روشن شدن مسائل در پرونده های مربوط 
به قطع یا جابه جایی درختان توسط برخی دستگاه های 
عمومی کشور نظیر آنچه در پادگان ۰۶ ارتش یا کاخ سعدآباد 
گرچه  کرده ایم، هنوز به جایی نرسیده است؛ ا مشاهده 

پیگیری های ما همچنان ادامه دارد. 
او با اشاره به آسیب های احتمالی ناشی از جابه جایی 
درختان در فرآیند اجرای پروژه های عمرانی خاطرنشان 
کرد: شورای شهر تهران چند مرتبه به شهرداری تذکر داده 
است که اولا باید میزان جابه جایی درختان در پروژه های 
عمرانی به حداقل برسد، ثانیا باید اطلاع رسانی کافی به مردم 
داده شود تا عموم شهروندان بدانند درختانی که به خاطر 
اجرای پروژه های ترافیکی نظیر ایجاد دوربرگردان یا تقاطع 
غیرهمسطح از یک نقطه شهر برداشته می شوند، دقیقا در 
کدام نقطه دیگر شهر دوباره کاشته می شوند. امانی در پاسخ 
به این سوال که شهرداری تهران چه اقداماتی را می تواند 
برای جلوگیری از قطع درختان توسط نهادهای دولتی و 
عمومی انجام دهد، یادآور شد: متاسفانه دست شهرداری 
برای برخورد با دستگاه هایی که اقدام به قطع یا جابه جایی 
درختان می کنند، بسته است؛ به طور مثال در موضوع قطع 
درختان در کاخ سعدآباد نیز شهرداری نتوانست از وقوع تخلف 
جلوگیری کند، بلکه بعد از قطع شدن درخت ها به دستگاه 

قضائی شکایت کرد. 
کرد: متاسفانه ابزار و ضمانت های  کید  او همچنین تا
لازم برای برخورد قاطع با نهادهای دولتی و عمومی که در 
سطح شهر تهران اقدام به قطع درختان می کنند، در اختیار 
شهرداری قرار ندارد و حتما باید قوانین و مقررات موجود در 

این زمینه اصلاح شود. 

برای ایجاد تقاطع های غیرهمسطح یا دوربرگردان ها در شهر صورت می گیرد؛ 

درختان در حال رفتن از جایی به جای دیگر هستند!

درباره خودکشی خانم دکتر آل سعیدی

مردم بلوچستان دچار سیلاب 

گرفتگی هم شدند!

مسئولانی که در مواقع بحرانی به 

منطقه می روند!


